Wymowa samogłosek ą i ę
1. e 

· na końcu słowa / na konci slova: widzę tę ulicę
· před l i l napr. wzięła, zdjęli

zaczęła, zdjęła, minęła, zamknęła, stanęła, krzyknęła, wzięła

2. ą
· na konci slova – idą tą ulicą
· ale před l, ł vyslovujeme jako o napr. wziął, zdjął
zaczął, minął, zamknął, stanął, krzyknął, wyciagnął, wziął
3. ę vyslovujeme jako ę
ą vyslovujeme jako ą
przed f, w, s, z, sz, rz, s, z, ch, np, rzęsa, język, wiązać, 

4. ę vyslovujeme jako em
ą vyslovujeme jako om

před b,p, napr ząb, dęby, następny, postęp, zęby, głęboki, nastąpi, kąpiel, ząb, w głąb
5. ę vyslovujeme jako en

ą vyslovujeme jako on 

před k, g, t, d, c, dz, cz, napr, ręka, pociąg, piętro, gorący

před mekkymi ć, dź
ę vyslovujeme jako eń
ą vyslovujeme jako oń
napr. będzie, zacząć, pędzić, sędzia

Przeczytaj:

pięć, dziewięć, dziesięć, cielęcina, zdjęcie, będzie, sędzia, wziąć, zdjąć, minąć, stanąć, zamknąć, przyjąć, sądzić, piętro, święto, zajęty, postęp, zęby, głęboki, nastąpi, pamiętam, będę,  prędko, rzędu, urzędnik, którędy, język, wiązać, miesięcy, więcej, piątek, początek, mądry, dokąd, bląd, zamknęła, stanęła, skąd, interesujący, miesiąc, gorący, pieniądz, stanął, krzyknął, wyciagnął
